



REPertoire DES CHERCHEURS EN SCIENCES SOCIALES/  
DIRECTORY SERVICE OF SOCIAL SCIENTISTS

Le printemps dernier, la Fédération canadienne des sciences sociales a distribué un questionnaire aux spécialistes en sciences humaines en vue de constituer un Répertoire des chercheurs en sciences sociales. Malheureusement la réaction des historiens canadiens a été plutôt décevante. Or, la Société historique du Canada, qui est membre de la FCSS, envisageait d'utiliser les renseignements contenus dans le questionnaire, pour préparer un répertoire des historiens canadiens, en y incluant certains renseignements d'ordre professionnel. Pour réaliser ce projet, il est impérieux que les historiens répondent en plus grand nombre. Vous êtes donc prié de remplir le questionnaire qui vous a été envoyé avec le Bulletin et de le faire parvenir à Soc Scan, 151, rue Slater, suite 415, Ottawa, Ontario, K1P 5H3. Si vous avez déjà complété le questionnaire, remettez-le à un ami ou à un collègue.

\* \* \*

Last spring the Social Science Federation of Canada distributed questionnaires to Canadian social scientists requesting information for a computerized Directory Service of Social Scientists. The response from historians in Canada, for a variety of reasons, was disappointing. The Canadian Historical Association, as a constituent member of the SSFC, is studying the possibility of using the information collected through the questionnaire to prepare and distribute its own directory of historians in Canada, listing their activities and research interests. To carry out this intention it will be necessary to improve the response of historians to the SSFC questionnaire. A copy of this document is included with the newsletter. If you have not already done so, please complete it and send it to Soc Scan, 151 Slater Street - Suite 415, Ottawa, K1P 5H3. Or pass it on to a friend or colleague and urge him or her to complete it.

CHA ELECTIVE POSITIONS/TITULAIRES DES POSTES  
ELECTIFS DE LA SHC

Following the Annual General Meeting, held 4 June 1977 at the University of New Brunswick, the CHA's elective positions are occupied by the following persons:

\* \* \*

A la suite des élections annuelles tenues à l'Université du Nouveau-Brunswick, le 4 juin dernier, les divers postes électifs de la Société historique du Canada sont occupés par les membres suivants:

President/Président:

David M.L. Farr (Carleton)

Past Presidents/Anciens présidents:

Margaret Prang (UBC)

Jacques Monet, s.j. (Ottawa)

Vice-president/Vice-président:

Desmond Morton (Toronto)

English-Language Secretary/Secrétaire de langue anglaise:

Norman Hillmer (Department of National Defence)

French-Language Secretary/Secrétaire de langue française:

Jean-Pierre Gagnon (Ministère de la Défense nationale)

Treasurer/Trésorier:

Robert S. Gordon (Public Archives of Canada)

Council/Conseil:

1975-1978:

T.W. Acheson (UNB)

Donald Avery (UWO)

Serge Gagnon (Québec à Trois-Rivières)

R.C. Macleod (Alberta)

1976-1979:

Ramsay Cook (York)

Alfred Dubuc (Québec à Montréal)

John English (Waterloo)

T.D. Regehr (Saskatchewan)

1977-1980:

Alan F.J. Artibise (Victoria)

Margaret Conrad (Acadia)

René Durocher (Montréal)

David Sutherland (Dalhousie)

Programme Chairman/Président du comité du programme:

1978: Donald Avery (UWO)

1979: H.V. Nelles (York)

Nominating Committee/Le comité des mises en candidature:

Ian Macpherson (Victoria, Chairman)

David Beatty (Mount Allison)

David Bercuson (Calgary)

René Durocher (Montréal)

Paul Stevens (York)

Auditor/Vérificateur:

Charles W. Pearce (Ottawa)

ATTRIBUTION DES CERTIFICATS DE LA SHC/CHA LOCAL  
HISTORY AWARDS

Le comité de l'histoire régionale a accordé les certificats de mérite de la SHC à la Société historique de Peterborough pour son atlas historique et à Donald C. McGowan pour son livre intitulé Grassland Settlers: The Swift Current Region during the Era of the Ranching Frontier. Les récipiendaires ont été choisis par Monsieur W.B. Hamilton, directeur de l'Atlantic Institute of Education, qui a agi comme juge à la demande du comité.

\* \* \*

Les membres du Comité canadien des sciences historiques sont: S.B. Ryerson (Québec à Montréal, président), René Durocher (Montréal), John Flint (Dalhousie), Lewis Hertzman (York), Helen Liebel (Alberta), J.C.M. Ogelsby (UWO), F.J. Thorpe (Musée de l'Homme), et N. Zacour (Institute of Medieval Studies, Toronto).

\* \* \*

Representatives of some twenty-five countries met on 28-29 July last at Puerto de la Cruz, Canary Islands, for the General Assembly of the International Committee of Historical Sciences. In addition to deciding on the themes of the forthcoming XVth International Congress to be held at Bucharest in 1980, the ICHS Assembly admitted to membership three new organizations: the Association of African Historians, the Union of Arab Historians and the Association for Audio-Visual Media.

The topics selected for communications to be delivered to the congress come under the general headings of "Major Themes," "Methodology" and the "Chronological Section." Designation of authors is now the responsibility of those national committees to whom a place has been allotted on the programme. Thus, Canada secured five such "slots," as follows:

- I Major Themes: "Federal and Pluralist States"
- II Methodology: "Role of History Teaching in the Formation of 20th Century Man (with particular emphasis on secondary schooling)"  
"Problems and Methods in Oral History"
- III Chronological Section  
Modern:  
"Franco-Amerindian Cultural Contacts"  
Contemporary:  
"The Activity of Autonomous Overseas Countries of the British Commonwealth in International Relations since 1914"

Section IV of the programme embraces sessions of affiliated international bodies and commissions (some eighteen in number), at two or three of which Canadians may be participating, viz.:  
"Comparative Church History," "History of Universities" and "Social Movements and Social Structures: Problems of Small Business Facing Industrial Growth and its Socio-economic Consequences, from the Late 18th Century to the Present."

In each of the major themes and methodology sections, ten or so countries or international groupings will take part. Thus, on "Federal and Pluralist States," the main reporter will be a representative of Poland, with co-reports from Australia, Canada, Federal Republic of Germany, Netherlands, Switzerland, Union of Arab Historians, USA, USSR, Venezuela and Yugoslavia. There are three other major themes: "Eastern Europe, Zone of Convergence of Civilizations," "Aspects of Problems of Peace in History" and "Woman in Society." Under "Methodology" one finds: "The Language of the Historian" and "Demography, Epidemics, Ecology."

In the chronological section, "Antiquity," there are to be five reports on "Relations between East and West" and seven on "Civilizations and Societies." In "Middle Ages," there will be thirteen communications; "Modern," eighteen; "Contemporary," 22 contributions.

The allocation of topics to each of the national committees of participating countries, under sections I, II and III, presents the following picture:

<u>Number of topics</u>	<u>Country</u>
8:	France, Poland, USSR
7:	Federal Republic of Germany, Rumania, USA
6:	German Democratic Republic, Spain
5:	Canada, Japan, Holy See, Turkey, Great Britain, Italy
4:	Switzerland, Yugoslavia, Hungary, Czechoslovakia
3:	Denmark, Bulgaria, Finland.
2:	North Korea, Norway, Netherlands, Sweden, Cyprus, Association of African Historians, Belgium
1:	Instituto Panamericano, Australia, Greece, India, Iraq, Israel, Mexico, Mongolia, Union of Arab Historians, Zaire, Venezuela

The work of the Canadian Committee on Historical Sciences now consists in choosing authors (individual or in collaboration) and the precise titles of communications in areas allotted to us (our deadline: 31 December 1977) and in conducting preparatory work with a view to achieving a strong attendance on the part of English- and French-speaking historians from Canada at Bucharest in August 1980.

The members of the Canadian Committee for the Historical Sciences are S.B. Ryerson (Québec à Montréal, Chairman), René Durocher (Montréal), John Flint (Dalhousie), Lewis Hertzman (York), Helen Liebel (Alberta), J.C.M. Ogelsby (UWO), F.J. Thorpe (National Museum of Man), Norman Zacour (Pontifical Institute of Medieval Studies, Toronto).

Stanley B. Ryerson

WESTERN CANADIAN-ATLANTIC CANADA STUDIES  
CONFERENCES/COLLOQUE SUR LES MARITIMES ET SUR  
L'OUEST CANADIEN

The Western Canadian and Atlantic Canada Studies Conferences are joining efforts to present the Western and Atlantic regions from an interdisciplinary and historical perspective. The conference will be held in two parts, the first in Calgary, 23-25 February 1978, the second in Fredericton, 27-29 April 1978. Eight core sessions are scheduled. Each will present one speaker covering the west and one covering the east. Sessions will cover the following topics: francophone minorities, economic development, urban development, the role of immigration, literary reflections, political culture, religion, the writing of history. These sessions will move from Calgary to Fredericton. Only the

commentators (and the audience) will change. Each conference will also have additional sessions of more local interest. Special guest speakers will be the Hon. Peter Lougheed, Premier of Alberta, at Calgary and Dalton Camp at Fredericton. Registration, including meals and hospitality arrangements, will be \$35 per person for the Calgary session only. Further information about speakers, accommodation and sessions may be obtained from: Calgary - David J. Bercuson, History Department, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 1N4; Fredericton - P.A. Buckner, History Department, University of New Brunswick, Fredericton, N.B., E3B 5A3

\* \* \*

Cette année, les responsables des groupes d'étude sur les Maritimes et sur l'Ouest canadien ont décidé de coordonner leurs efforts, afin d'étudier ces deux régions dans une perspective inter-disciplinaire et historique. Le colloque a donc été divisé en deux parties. La première aura lieu à Calgary, du 23 au 25 février 1978; la seconde se tiendra à Fredericton, du 27 au 29 avril 1978. Huit séances majeures sont prévues avec, à chaque occasion, un conférencier s'exprimant sur l'Ouest et un autre sur les Maritimes. Les séances porteront sur les sujets suivants: les minorités francophones, le développement économique, le développement urbain, le rôle de l'immigration, la littérature, la culture politique, la religion et la science historique. Ces séances se tiendront à Fredericton comme à Calgary. Seuls les commentateurs changeront. A chaque endroit, d'autres séances d'un intérêt plus local seront organisées. A Calgary, le premier ministre de l'Alberta, l'Honorable Peter Lougheed, sera le conférencier invité, alors que Monsieur Dalton Camp remplira cette fonction à Fredericton. L'inscription, l'hébergement et les repas coûteront \$35 par personne pour la première partie du colloque qui aura lieu à Calgary. On peut obtenir des renseignements supplémentaires sur cette conférence en s'adressant à Calgary, à David J. Bercuson, Department of History, University of Calgary, Calgary, Alberta. T2N 1N4, et à Fredericton, à P.A. Buckner, Department of History, University of New Brunswick, Fredericton, N.B. E3B 5A3.

#### COLLOQUE DU COLLEGE MILITAIRE ROYAL DU CANADA/ MILITARY HISTORY SYMPOSIUM

Le Collège Militaire Royal du Canada tiendra son cinquième colloque annuel d'histoire militaire, les 30 et 31 mars 1978, à Kingston, sous le thème "Regular Armies and Insurgency". Pour s'inscrire et obtenir des renseignements supplémentaires, on est prié de s'adresser à Monsieur Ronald Haycock, Symposium Director, History Department, Royal Military College of Canada, Kingston, Ontario, K7L 2W3.

\* \* \*

The Royal Military College will hold its fifth annual Military History Symposium on 30-31 March 1978. The theme will be "Regular Armies and Insurgency." Enquiries and registrations may be directed to Ronald Haycock, Symposium Director,

History Department, Royal Military College of Canada, Kingston, Ontario, K7L 2W3.

#### ARCHIVAL ASSOCIATION OF ATLANTIC CANADA/ ASSOCIATION CANADIENNE DES ARCHIVISTES DE L'ATLANTIQUE

The AAAC exists "to promote professional standards, procedures, and practices among persons in the Atlantic region involved in the care, custody, conservation or management of historical records, and to provide members with a common meeting ground for discussions of archival problems and for the exchanging of ideas on archival matters." The membership fee is \$5. The treasurer is Donald R. Towers, 1-45 Union Street, St. Stephen, N.B., E3L 1T6. The editor of the association's substantial newsletter is B.C. Cuthbertson, Public Archives of Nova Scotia, Coburg Rd., Halifax, N.S., B3H 1Z9.

\* \* \*

L'Association canadienne des archivistes de l'Atlantique a pour but de promouvoir parmi les archivistes de la région atlantique les normes, les règles et les tours de main qu'implique la garde, la conservation et la gestion des documents historiques. Les membres y trouvent un forum pour discuter leurs problèmes et pour échanger leurs idées sur l'archivistique. La cotisation annuelle est de cinq dollars. On peut devenir membre en s'adressant au trésorier, Monsieur Donald R. Towers, 1-45 rue Union, St. Stephen, N.B., E3L 1T6. Le rédacteur du bulletin de l'Association est Monsieur B.C. Cuthbertson, Public Archives of Nova Scotia, Coburg Rd., Halifax, N.S., B3H 1Z9.

#### ETUDES EN HISTOIRE MEDIEVALE ET EN HISTOIRE DE LA RENAISSANCE/STUDIES IN MEDIEVAL AND RENAISSANCE HISTORY

Le Comité des études médiévales de l'Université de la Colombie britannique publiera bientôt la collection Studies in Medieval and Renaissance History dont l'Université du Nebraska a fait paraître les dix premiers numéros. Le coût est de \$15 pour un volume, de \$27,50 pour deux et de \$40 pour trois jusqu'à la fin de 1977. Après cette date, chaque volume se vendra \$17,50. On peut obtenir des renseignements ou collaborer à la collection, en s'adressant à l'éditeur, Monsieur J.A.S. Evans, Department of Classics, University of British Columbia, Vancouver, V6T 1W5, ou à l'éditeur adjoint, Monsieur Richard Unger du département d'histoire de la même université.

\* \* \*

The Committee of Medieval Studies of the University of British Columbia will soon begin publication of Studies in Medieval and Renaissance History, a series whose first ten volumes were published by the University of Nebraska. Subscriptions are \$15 for one volume, \$27.50 for two and \$40 for three volumes until the end of 1977; after that date they will be \$17.50 per volume. Direct inquiries or contributions to the editor, J.A.S. Evans,

Department of Classics, University of British Columbia, Vancouver, V6T 1W5 or to the associate editor, Richard Unger, at the UBC Department of History.

ACCESS TO GOVERNMENT DOCUMENTS/ACCES AUX DOCUMENTS GOUVERNEMENTAUX

Members of the historical profession have perhaps read about the green paper on public access to governmental documents which the federal government has recently issued. Many of the issues discussed in the paper directly affect Canadian historians, especially those working on the post-World War II period. The most important feature of the green paper is the reiteration of the "thirty year rule" for access to documents. This is a disappointment to the many historians who had hoped for more liberal access rules. The paper does call for public discussion, and it does seem appropriate that historians offer their comments and recommendations. The Committee on the Historical Profession is therefore considering the paper and a possible response to it. If you have suggestions, please send them to the committee, c/o CHA Secretariat, Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa, K1A 0N3.

\* \* \*

Les historiens ont probablement entendu parler du Livre vert sur l'accès du public aux documents gouvernementaux qui a été récemment rendu public à Ottawa. Nombre de problèmes dont il est question dans ce livre touchent directement les historiens canadiens, tout particulièrement ceux qui étudient la période postérieure à la Deuxième Guerre Mondiale. Le point le plus important est sans contredit "la règle des trente ans" qui protège la confidentialité des documents gouvernementaux. Beaucoup d'historiens sont déçus, car ils espéraient un élargissement de cette règle. Le gouvernement invite les citoyens à donner leur opinion sur le Livre vert. Les historiens devraient réagir et présenter leurs commentaires et leurs recommandations. Le Comité de la profession d'historien, pour sa part, étudie le document et envisage de répondre à l'invitation gouvernementale. A cette fin, il espère que les membres de la Société lui feront parvenir leurs observations. Adressez vos lettres au Secrétariat de la SHC, Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, K1A 0N3.

PRIX MACDONALD 1976/1976 MACDONALD PRIZE

Au moment de mettre sous presse, nous apprenons que le prix Sir John A. Macdonald vient d'être accordé à Monsieur Fernand Ouellet pour son livre intitulé Le Bas-Canada 1791-1840. Changements structuraux et crise. Un article plus élaboré sur le sujet paraîtra dans le prochain numéro du Bulletin.

\* \* \*

As the newsletter went to press, the chairman of the selection committee, P.B. Waite, announced that the 1976 Macdonald Prize had been awarded to Fernand Ouellet for Le Bas-Canada 1791-1840; Changements structuraux et crise. A fuller report

on the award will be published in a subsequent newsletter.

A WORD FROM THE EDITORS/MOT DES REDACTEURS

At its 5 June 1977 meeting, the CHA's Council, acting upon a resolution of the 1976 Annual General Meeting, approved measures to promote a more fully bilingual association. Henceforth the newsletter, the minutes of executive, Council and annual meetings and important committee reports will appear in both official languages. In addition, a précis of each of the English articles in the Historical Papers will be published in French, and vice versa. The Secretary of State has agreed to underwrite the programme for the first three years. This newsletter is the second in which every item has been printed in both languages.

\* \* \*

Lors du congrès annuel tenu à Québec, en 1976, l'assemblée générale a approuvé une déclaration de principe en faveur de la promotion du bilinguisme à la Société historique du Canada. Un an plus tard, à Fredericton, le conseil d'administration a adopté plusieurs mesures pour mettre cette résolution en pratique. Le projet accepté prévoit la publication du Bulletin dans les deux langues officielles du Canada, la rédaction en français et en anglais des procès-verbaux des réunions du comité exécutif, du conseil d'administration et de l'assemblée générale, la rédaction dans les deux langues des rapports des comités qui sont appelés à circuler à l'extérieur d'un petit groupe restreint de travail et la parution d'un résumé dans l'autre langue des Communications historiques. Le Secrétariat d'Etat du Canada a accepté de fournir des subventions durant trois ans, afin d'aider la SHC à implanter ces mesures. Le présent numéro du Bulletin est le deuxième à paraître intégralement dans les deux langues.

newsletter  
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin  
SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

VOL. 3 No. 3  
Summer 1977

VOL. 3 No. 3  
Été 1977

*Edited by / Rédigé par*

JEAN-PIERRE GAGNON

NORMAN HILLMER

Public Archives of Canada  
395 Wellington Street  
Ottawa K1A 0N3  
Tel.: 992-8547

Archives publiques du Canada,  
395, rue Wellington,  
Ottawa, K1A 0N3  
Tel.: 992-8547